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E l Gremi d’Àrids va celebrar l’1 de febrer
passat la seva Assemblea territorial a
Girona amb la presència d’unes 30

empreses agremiades. L’encarregat d’obrir l’acte
va ser Pasqual Roca, president del Gremi, men-
tre que Núria Arnay, directora del Servei Territo-
rial de Treball i Indústria a Girona i Santiago San-
tomà, cap de la Secció de Mines a Girona van
fer el tancament. Durant l’Assemblea també van

intervenir Jordi Torra, Domènec Espadalé, Joa-
quim Roca i Jaume Puig de part del Gremi d’À-
rids de Catalunya. 

Durant la seva intervenció, Núria Arnay va desta-
car la importància del sector dels àrids pel con-
junt de l’economia i va expressar el seu desig
que “les explotacions mineres es vegin com un
valor afegit, com un benefici pel municipi”. Arnay

va oferir la seva col·laboració per tal que les acti-
vitats extractives “siguin, no només una cosa
acceptada, sinó desitjada”. En aquest mateix
sentit, Pasqual Roca va recordar que “una
pedrera ben utilitzada és un bé per a la societat,
tan plena com buida”. La directora es va mostrar
preocupada per la imatge que les explotacions
mineres tenen en el seu entorn. Per aquest
motiu, Arnay va expressar la importància de la

integració en el territori de totes les activitats
extractives, per tal que no es percibin com un
problema.

D’altra banda, Arnay va admetre la necessitat
“d’anar més de pressa i agilitzar els tràmits admi-
nistratius”. Per aquest motiu, segons va explicar
Arnay, s’ha realitzat una reestructuració de la
secció de Mines que s’havia traduït en la recu-

Domènec Espadalé, Pasqual Roca, Quim Roca i Jaume Puig van presentar l’acte.

El sector fa un esforç per
subministrar el material

necessari a Girona

Arnay va expressar els seu desig que ”les explotacions 
mineres es vegin com un benefici”
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Des de fa un temps, el
nostre Gremi venia
insistint en què podria

arribar a donar-se una situa-
ció de falta de material a les
comarques gironines. Ja a

finals dels anys noranta, un estudi fet per Mines de la Generalitat
advertia que, si no canviava la tendència a no deixar obrir noves
pedreres, a finals del 2005 les corbes d’oferta i demanda es creua-
rien. Aquesta situació ja ha arribat a Girona, on la falta d’àrids és
notable. 

Algú pot argumentar que les previsions més pessimistes de falta de
material a les obres no s’han complert, ja que no s’ha arribat a parar
cap obra en execució. Però quina és la realitat del sector en
aquests moments? Que les obres s’acaben subministrant gràcies
a la professionalitat de les empreses implicades i a unes creixents
distorsions de mercat. 

Les graveres gironines estan gairebé esgotades i, degut a la impos-
sibilitat de renovar molts dels permisos d’extracció, els àrids s’es-
tan transportant de molt més lluny d’on hauria de ser raonable. Això
significa que cada cop hi ha més camions a les carreteres, amb uns
3000 viatges diaris a la demarcació. Evidentment, aquesta pràctica
fa augmentar els costos de transport dels materials, però també
genera problemes ambientals. Tots hem sentit a parlar del Protocol
de Kyoto, del problema que generen les emissions de CO2; doncs
bé, el transport és el culpable del 60% d’aquest emissions. 

El volum de demanda actual de la demarcació de Girona és tant
gran (més de 7,8 milions de tones anuals) que, a voltes, els àrids
han de venir fins i tot de Barcelona o Lleida. Aquest fet era perfec-
tament previsible. Nosaltres ja aviem avisat, però l’Administració feia
ulls clucs i permetia, per exemple, que l’ACA prohibís pràcticament
la renovació dels estocs de reserves d’àrids de la majoria de gra-

veres de tota la província. Després d’anys de negociació entre el
Gremi i l’ACA per intentar solucionar el problema, no s’ha arreglat
res, les grans obres han arribat, i l’únic que ha aconseguit l’ACA és
que les constructores d’obra pública s’afartin de fer préstecs
il·legals de materials a les muntanyes i camps propers a les obres.
Per cert, on són els plans de restauració d’aquestes extraccions
que la Llei sí que ens exigeix a nosaltres?

Des del Gremi podem parlar tant segurs de l’arbitrarietat de les
mesures de l’ACA perquè fins i tot el Tribunal Superior de Justícia
de Catalunya (TSJC) ens ha donat la raó. En una recent sentència,
diu que l’ACA no té cap criteri científic per prohibir les extraccions
d’àrids. Durant el procés de converses, el Gremi ja va aportar estu-
dis tècnics fets per la UdG i la UPC on es veia clar que la postura
de l’ACA era totalment injustificada. 

Els últims estudis tècnics realitzats per l’ITEC ens diuen que, si
seguim amb els ritmes de consums actuals, a la demarcació de
Girona tenim reserves de material per uns 12 anys. Tan mateix, que
existeixin aquestes reserves a nivell teòric no vol dir que que les
empreses puguin subministrar tot allò que se’ls demana. No tots els
materials serveixen per a tot, ni les capacitats de producció d’una
comarca poden augmentar amb tanta facilitat.

Afortunadament, el Govern de la Generalitat ha creat un Consell
Assessor d’Àrids, des d’on s’estan fent els estudis tècnics per pla-
nificar els subministres estratègics d’aquests d’àrids que Cata-
lunya necessita per fer les seves infraestructures. Però, aquests
treballs racionals per mirar d’anticipar-nos amb consens als pro-
blemes, i fer el sector més sostenible econòmica i ambientalment,
de poc serviran si alguna agència governamental, amb una visió
parcial de la realitat, es dedica a posar pals a les rodes de les
solucions que s’han trobat.

Jordi Torra
Vicepresident del Gremi per Girona
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peració de les competències mineres a
Girona. Això ha suposat una reorganitza-
ció dels recursos humans i materials per
tal d’aconseguir acostar el servei al ciu-
tadà. A més, Arnay va destacar la
importància de la comissió interdeparta-
mental, creada per “coordinar i agilitzar
els tràmits”. Tal com va explicar la directo-
ra del Servei Territorial, la comissió està
preparant una llei de mines catalana que

hauria d’agilitzar els processos adminis-
tratius. La llei també recolliria aquesta
idea de millorar la imatge de les activitats
mineres. 

D’altra banda, un dels temes centrals de
l’Assemblea va ser la relació del Gremi
amb l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA).
El Tribunal Superior de Justícia de Cata-
lunya (TSJC) ha estimat el recurs conten-
ciós administratiu interposat per una
empresa agremiada contra l’acord relatiu
a l’ordenació de les extraccions d’àrids
als aqüífers del delta del Fluvià i de la
Muga. D’aquesta forma, tal com deia la
sentència, el TSJC va declarar “nul de ple
dret” l’acord, perquè l’ACA no tenia
potestat reglamentària. 

En una altre punt de l’ordre del dia, es va
parlar del problema del subministrament
d’àrids a les comarques gironines. Tal
com es va explicar durant l’Assemblea,
segons dades de l’ITEC (Institut Tècnic
de Catalunya), l’any 2015 a Catalunya hi

hauria un important dèficit de producció
d’àrids. En el cas concret de les comar-
ques gironines, les reserves es podrien
esgotar en un període d’entre deu i dotze
anys. 

Així doncs, si en els propers anys no es
concedien noves llicències i ampliacions,
no només s’acabarien les reserves auto-
ritzades, sinó que les pedreres que enca-

ra tinguessin material no donaranien l’a-
bast per extreure’l i subministrar-lo.

Durant l’Assemblea es va mostrar la preo-
cupació del sector per la renovació de
reserves d’àrids i es van discutir les pos-
sibles estratègies i accions que s’haurien
de seguir per poder trobar una solució a
aquestes qüestions.

Un altre tema tractat durant l’Assemblea
va ser l’ampliació de Xarxa Natura 2000.
En aquest sentit, el Gremi va anunciar
que, tot i que s’han acceptat 16 de les
al·legacions presentades contra la Xarxa,
encara es continua negociant amb l’Admi-
nistració. I és que les explotacions inclo-
ses en aquest projecte han vist com s’han
posat en perill les seves expectatives de
futur.

Finalment, el president del Gremi d’Àrids
de Catalunya, Pasqual Roca, i el presi-
dent del Gremi d’Àrids de Girona, Jordi
Torra, van fer una valoració general de la
situació del sector. Pasqual Roca va des-
tacar les millores que han dut a terme
totes les empreses agremiades, la qual
cosa ha significat un increment del nivell
de professionalitat en tot el sector. A més
de felicitar les empreses per aquest fet, el
president va animar a tots les socis a
seguir treballant en aquesta línea.

També es va qualificar com a positiu el
reconeixment del sector extractiu per part
de les administracions. Una mostra d’això
són les entrevistes que el Gremi ha pogut
mantenir amb els diferents representants
de l’Administració. Així per exemple,
durant tot el mes de desembre, el Gremi
s’ha entrevistat amb diferents polítics per
parlar sobre el projecte d’ampliació de
Xarxa Natura 2000. 

Núria Arnay i Santiago Santomà van tancar l’Assemblea. 

Unes 30 empreses van assitir a l’acte.

Pasqual Roca : “Una pedrera ben utilitzada és un bé per la societat”
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El 28 de novembre passat, els treba-
lladors de les pedreres d’Alhaurín
de la Torre (Màlaga) van començar

una vaga indefinida que va durar 47 dies i
va deixar sense àrids tota la província,
paralitzant, així, el sector de la construcció.
La causa va ser una sentència del Tribunal
Superior de Justícia d’Andalusia (TSJA),
que obligava a tancar quatre activitats
extractives argumentant que aquestes no
tenien la preceptiva llicència d’activitat, ja
que aquesta no complia tots els aspectes
formals. 

El TSJA donava un termini de dos mesos a
les pedreres per regularitzar la seva situa-
ció davant l’ajuntament d’Alhaurín. Però el
problema va sorgir quan les empreses van
voler arreglar la seva situació. Llavors, tal

com explica María Teresa Mancera, secre-
taria gerent de l’Associació d’Empreses
Extractives de Màlaga (AEEM), “les
empreses es van trobar amb el problema
que la nova normativa urbanística de l’a-
juntament prohibeix l’ús extractiu per noves
pedreres”. D’aquesta forma, tot i els reiterats
intents per aconseguir la llicència d’activitat,
les empreses no van poden obtenir-la i l’a-

juntament va fer efectiva la sentència del Tri-
bunal Superior de Justícia, ordenant el tan-
cament de les pedreres.

Això suposava l’acomiadament dels 200
treballadors de les explotacions que,

veient com perillaven els seus llocs de tre-
ball, van convocar una vaga indefinida
emparats pel sindicat CCOO. 

A aquesta vaga s’hi van sumar tota la resta
d’explotacions d’àrids de la província com
a mostra de solidaritat i recolzament a la
situació que s’estava vivint a Alhaurín de la
Torre. Maria Teresa Mancera explica que

“l’escassetat d’àrids es va fer evident als
pocs dies de començar la vaga. El sector
de la construcció, motor de l’economia
malaguenya, va ser el més directament
afectat, amb la presentació de 25 expe-
dients de regulació i més d’un miler de tre-

Una vaga dels àrids a Màlaga
paralitza la construcció

4

El sector de la construcció va ser el més directament afectat,
amb la presentació de 25 expedients de regulació i més d’un miler 

de treballadors a l’atur degut a la falta de matèria prima
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balladors a l’atur com a conseqüència de la falta de matèria
prima”. 

El desproveïment d’àrids va arribar a paralitzar 45.000 vivendes en
construcció. Només a la província de Màlaga es van haver d’atu-
rar més de 2.000 obres degut a la falta d’àrids  i el sector de la
construcció en el seu conjunt va perdre uns 600 milions d’euros
durant la vaga. L’ampliació de l’aeroport de Màlaga, la construcció
del metro, les obres del AVE i les del port de Màlaga van estar
parades degut a la falta de subministrament de les matèries pri-
mes necessàries per realitzar l’obra. Davant aquesta situació, el

sector de la construcció va convocar també una vaga recolzant la
regularització de l’activitat minera. 

Per tal d’entendre aquesta situació, caldria aclarir que les pedre-
res d’Alhaurín de la Torre subministren des de fa més de 30 anys
entre el 70% i el 80% de l’àrid que es consumeix a la Costa del
Sol i gairebé la totalitat del que consumeix l’àrea metropolitana de
Màlaga. Així doncs, com a conseqüència d’aquesta falta de mate-
rial, també es van veure afectades, per exemple, l’ampliació del
port Bahía d’Algeciras i també les obres municipals de La Línea.
Però la vaga no només ha tingut efectes sobre el sector de la

construcció, sinó que les repercussions han anat molt més enllà,
afectant milers de treballs indirectes generats per aquestes explo-
tacions, com són els tallers de maquinàries, els transportistes i les
formigoneres, entre molts altres. Tal com va declarar José Prado,
president de la Asociación de Constructores y Promotores de
Màlaga (ACP), l’impacte econòmic del tancament de les pedreres
va ser de 16 milions d’euros diaris, només en construcció. A
aquesta xifra caldria afegir-hi, a més, el danys a les empreses auxi-
liars esmentats abans. 

Després de 47 dies de vaga, finalment, les administracions impli-
cades i les empreses afectades, van signar un document per des-
bloquejar la situació. L’acord, explica Maria Teresa Mancera, “con-
sisteix en l’elaboració per part de les empreses afectades d’un
únic projecte de restauració i reforestació de la serra d’Alhaurín de
la Torre, circumscrit geogràficament a les zones afectades per les
explotacions clausurades per la sentència judicial. El projecte té

una durada de set anys prorrogable per tres més i el producte
obtingut per les empreses com a conse qüència de l’exercici d’a-
questes activitats de restauració, podrà ser comercialitzat lliure-
ment per elles”. 

Per la seva banda, Josep Uriol, director de Materials de la socie-
tat Financiera y Minera, una de les empreses afectades per la
sentència de tancament, explica que el que es farà és “restaurar,
reforestar, y posar en valor el sòl afectat per les antigues explota-
cions mineres”. 

D’altra banda, mitjançant aquest acord s’han establert tota una
sèrie de mesures compensatòries pel poble d’Alhaurín, que les
empreses finançaran o executaran. Entre aquestes mesures es
troba, per exemple, la reforestació d’aquelles zones que determini
el municipi amb 16.000 arbres, o la creació d’una borsa de treball
que afavoreixi l’accés als veïns d’Alhaurin al mercat de treball de
les activitats extractives de la zona. 

Fotografies cedides pel Diario de Màlaga – Costa del Sol.

El desproveïment d’àrids va arribar a paralitzar
45.000 vivendes en construcció.

Josep Uriol: “Es restaurarà, reforestarà, y posarà 
en valor el sòl afectat per les antigues 

explotacions mineres”. 
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E l Gremi d’Àrids continua negociant amb l’Administració
l’ampliació de Xarxa Natura 2000 a Catalunya. El Gremi ja
va presentar, el 30 de juny passat 38 al·legacions contra

l’ampliació de Xarxa Natura proposada pel Departament de Medi
Ambient i Habitatge (DMAH). De les 38 al·legacions, 16 han estat
acceptades. Tot i aquest avenç en les negociacions, el Gremi
encara està molt preocupat per l’ampliació de la Xarxa, ja que les
explotacions incloses en el projecte han vist afectades les seves
expectatives de futur. 

Respecte a la qüestió què Catalunya no ha assolit els percentat-
ges demanats per la UE, a les gràfiques de la pàgina següent
(extretes del número 10 de la revista de la UE Natura 2000) es pot
veure clarament com gairebé cap país ho ha complert. Més con-
cretament, podem dir que, en el cas de les aus estepàries, només
quatre països han arribat als mínims exigits per la UE, mentre que

en el cas dels Llocs d’Interès Comunitari (LIC), un únic país ha
assolit els percentatges demanats. Per tant, el fet que Catalunya
no arribi a aquests mínims europeus no és un cas aïllat, sinó que
s’inclou en un marc general en el qual només un nombre ben
reduït de països ha complert les exigències de la Unió Europea. 

D’altra banda, si comparem com han aplicat cadascun dels estats
membre la normativa de la Unió Europea sobre Xarxa Natura, veu-
rem com el nostre país és clarament capdavanter en percentatge
de territori protegit. Així, per exemple, mentre que Espanya desti-
na un 22,6 % als Llocs d’Interès Comunitari, països veïns com
França o Itàlia només protegeixen un 6,9 % i un 13,9 %, del terri-
tori, respectivament. 

Segons aquests mateixos gràfics, Espanya està entre els països
que més progressos ha fet per tal d’adequar-se a Xarxa Natura.

Pel que fa a les Zones d’Especial Protecció, Espanya protegeix
86.537 km2, mentre que Itàlia, un país amb característiques
ambientals similars al nostre, només protegeix 24.865 km2. Con-
tinuant amb el paral·lelisme anterior, en el cas dels Llocs d’Interès
Comunitari, Espanya ha proposat incloure a la Xarxa Natura 2000
119.112 km2, mentre que Itàlia ha proposat incloure’n 43.977
km2.  

Per tots aquest motius, el Gremi ha tingut un seguit de reunions
amb diversos representats de l'Administració per tal de trobar una
solució a aquesta qüestió i exposar la visió del sector sobre
aquest problema. Així doncs, el Gremi s'ha entrevistat dues vega-
des, durant els mesos de maig i desembre, amb Ramón Luque,

El sector continua negociant
l’ampliació de Xarxa Natura

El Gremi ha tingut entrevistes amb Ramon Luque i Carmina Llumà (esquerra) i Xavier Vendrell (dreta). 

El Gremi s’ha reunit amb Ernest Maragall 

El nostre país és clarament capdavanter en 
percentatge de territori protegit
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director general de Medi Natural del Departament de Medi
Ambient i Habitatge.

També s'han tingut converses durant tot el mes de desembre amb
Joaquim Nadal, conseller de Política Territorial i Obres Públiques i
amb Carmina Llumà, secretària general d'aquest mateix Departa-

ment. El Gremi s'ha reunit, a més, amb el Conseller d'Economia i
Finances Antoni Castells; amb Apel·les Carod Rovira, Secretari de
Coordinació Interdepartamental; amb Ernest Maragall, Secretari
del Govern, i amb Xavier Vendrell, Secretari del Conseller Primer.
D’altra banda, el Gremi ha organitzat diverses xerrades informati-

ves per als seus agremiats a diferents llocs del territori. 
Tal com afirma Jaume Puig, gerent del Gremi d’Àrids de Catalun-
ya, "les activitats extractives són perfectament compatibles amb la
protecció del territori". En aquest sentit, seria important recordar
que Catalunya és pionera en la restauració de pedreres. Concre-
tament, des de 1981, és vigent a Catalunya la Llei sobre restaura-
cions i, ara per ara, les empreses catalanes tenen dipositats més
de 60 milions d’euros en avals per tal de garantir aquestes res-
tauracions. 

Però el sector no només compleix la Llei, sinó que s’esforça cada
dia més per millorar totes aquelles pràctiques que potser aquelles
persones que tenen una pedrera a prop, poden trobar més moles-
tes . Així doncs, cada cop es prenen més mesures per reduir els
nivells de pols o es construeixen pantalles per evitar l’impacte
visual de les explotacions. 

S’han acceptat 16 de les 38 al·legacions 
presentades pel Gremi

Gràfiques extretes de Revista Natura 2000, editada per la UE (Número 19, Novembre del 2005, Pàgines 8 i 9).  
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El Gremi participa en el Reglament
de la Llei d’urbanisme

El Gremi d’Àrids de Catalunya participa activament en el redac-
tat del Reglament de la Llei d’urbanisme. El Decret legislatiu
1/2005, de 26 de juliol, d’acord amb el qual s’aprova el text

refós d’aquesta Llei, estableix l’aprovació d’aquest Reglament, que
ha de desenvolupar integralment la Llei. Amb la seva col·laboració, el
Gremi vol intentar solucionar tots aquells problemes que la Llei d’ur-
banisme no arregla o deixa poc clars. Per aquest motiu, el Gremi ha
redactat un informe en el qual s’analitzen algunes de les principals
necessitats de la indústria extractiva, a efectes de la reglamentació
urbanística. A més, l’informe inclou una proposta amb possibles solu-
cions per cobrir d’una forma adequada aquestes necessitats. 

La Llei 2/2002 d’urbanisme va ser modificada a principis de l’any
passat. Un dels principals canvis que va incloure, va ser que es tin-
guessin en compte, per primer cop, les activitats extractives com un
ús propi del sòl no urbanitzable. A més, gràcies a aquesta modifica-
ció, activitats com el rentatge d’àrids, la fabricació de formigó, etc. es
poden realitzar dins la mateixa explotació d’àrids. Això és degut al fet
que la Llei permet que la primera transformació i selecció dels recur-
sos es realitzi dins de la mateixa activitat extractiva, sempre que el fet
de fer-ho allà comporti un impacte ambiental menor. 

La Llei també inclou la possibilitat que els ajuntaments elaborin plans
especials per a les activitas extractives. D’altra banda, però, la nova
normativa complica encara més els tràmits administratius, ja que es
demanen nous informes que cal afegir a la llarga llista dels que ja es
requerien abans. 

Junta també van ser renovats per unanimitat pels propers dos
anys. Joan Franquesa és també vicepresident del Gremi d’Àrids i
forma part de la Junta Directiva del FC Barcelona, entre altres
càrrecs d’importància. 

Durant l’Assemblea es van tractar diferents temes, com la correc-
ta transposició de les directives de control dels terminis de paga-
ments de béns i serveis entre empreses. Aquesta és una de les rei-
vindicacions històriques de FECOCAT ja que, tal com afirma Fran-
quesa, la transposició “obliga els petits empresaris a acceptar les
imposicions de les grans empreses si no volen perdre l’adjudica-
ció del contracte”. Això és degut a què la transposició subroga el
termini de 30 dies i el pagament d’interessos al fet que es pro-
dueixi un pacte entre les parts contractants, la qual cosa situa els
petits empresaris en una situació d’inferioritat. Per aquest motiu, la
Federació demana  que es limiti aquesta possibilitat de pacte ja
que no es produeix “entre iguals”, i que es reformi l’article 116 de
la Llei de contractes de les administracions públiques.

Joan Franquesa i Cabanes va ser reelegit com a president de
la Federació Catalana la Indústria, el Comerç i Serveis de la
Construcció (FECOCAT) durant l’Assemblea General que va

tenir lloc el dia 1 de desembre passat. La resta de càrrecs de

Joan Franquesa, reelegit 
president de FECOCAT

Franquesa també és vicepresident del Gremi d’Àrids.

El reglament vol solucionar els problemes que la Llei deixa pendents.
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ACTUALITAT

En la darrera reunió del Consell Assessor d’Àrids, celebrada
el 15 de desembre passat, l’ITEC va presentar noves dades
sobre les perspectives de futur del sector. Segons aques-

tes primeres conclusions, l’any 2015 hi haurà un important dèficit
de producció d’àrids. Això vol dir que en deu anys les activitats
extractives que quedin obertes no tindran capacitat d’explotar l’à-
rid necessari per subministrar les necessitats del país. 

Així doncs, si en els propers anys no es concedeixen noves llicèn-
cies i ampliacions, no només s’acabaran les reserves autoritzades,
sinó que les pedreres que encara tinguin material no donaran
abast per extreure’l i subministrar-lo. Aquest fet es veu clarament
il·lustrat en els gràfics de la part superior. Per exemple, en el cas
de la pedra calcària la capacitat de producció de les pedreres a
Catalunya passarà dels 37,8 milions de tones de l’any 2005 a tan
sols 16,6 milions de tones el 2015. Així, tot i que hi ha uns 445
milions de tones de reserves autoritzades de calcària per als pro-
pers deu anys, només es tindrà capacitat per explotar-ne 304
milions, una xifra molt per sota de la demanda d’àrids prevista. 

En el cas de les graveres es passarà de poder produir-ne 11,6
milions de tones a poder-ne produir només 1,7 milions l’any. Final-
ment, si parlem de les pedreres de granit i sauló, podem observar
una situació similar: es passa de tenir capacitat per produir-ne
10,8 milions de tones a poder produir-ne 2,9 milions. 

Per tant, si no es concedeixen noves llicències i ampliacions, totes
les reserves autoritzades de Catalunya s’aniran concentrant en tan
sols unes poques empreses que no tindran capacitat per explotar
la quantitat d’àrid exigit per la demanda. A més, segons reflectei-
xen les dades de l’ITEC, el 2015 s’hauran esgotat totes les reser-
ves autoritzades a Catalunya. 

Això podria tenir un greu impacte en el conjunt de la societat, ja
que l’àrid és el segon material que més es consumeix després de
l’aigua. Per tant, la falta de material no només afectaria a la cons-
trucció sino també a altres sectors ja que, per exemple, els xips
d’ordinador, la pasta de dents o fins i tot les aspirines tenen com
a un dels seus components bàsics l’àrid. 

Es fa necessari renovar les reserves 
si es vol satisfer la demanda d’àrids

A les gràfiques de l’ITEC es pot veure l’evolució de les reserves i la projecció de la demanda i l’oferta en els propers 10 anys. 

9

Març 2006 Imagen PostScript

ARIDS horitz eps



Març 2006 ACTUALITAT

El mes de setembre passat, el Gremi va organitzar una missió
empresarial subvencionada pel COPCA, per tal de visitar les ins-
tal·lacions de dues empreses agremiades a Mèxic, Ciments

Molins i CEMEX. Així doncs, del 19 al 25 de setembre, vuit empreses
agremiades van poder conèixer la planta de ciment que CEMEX té a
Tepeaca i la fàbrica de la Corporació Moctezuma del Grup Molins a
l’Estat de Morelos. A més, la missió també va incloure la visita a la plan-
ta de formigó Morones Prieto i la planta d’àrids ATM, totes dues pro-

pietat de CEMEX. Tots els participants a la missió van coincidir què
havia estat una experiència molt interessant i enriquidora. Així
doncs, segons van explicar, totes les fàbriques visitades tenen un
alt grau de desenvolupament, tant  tecnològic, com d’imatge cor-
porativa. El president del Gremi, Pasqual Roca i Riera, que va par-
ticipar en la missió, va assegurar que “totes dues empreses,
CEMEX i Ciments Molins, tenen unes instal·lacions realment
impressionants”. 

Ciment Català reuneix més de 300
professionals al seu seminari tècnic
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Milà, van participar al seminari. A l’acte, Arturo Gonzalo Aizpiri, secre-
tari general per  a la Prevenció de la Contaminació i el Canvi Climàtic
del ministeri de Medi Ambient, va subratllar que el sector del ciment té
una “gran capacitat” per assumir combustibles alternatius, en especial
biomasses. D’altra banda, diversos ponents van assenyalar que “no es
pot demanar als sectors industrials un esforç de reducció d’emissions
de GEH superior al que els permet de fer la tecnologia disponible”. 

L’Agrupació de Fabricants de Ciment de Catalunya (Ciment
Català) va organitzar el 18 de gener passat el seu II semina-
ri tècnic Ciment i formigó, camí cap a Kioto. En total, van

assistir-hi més de 300 professionals del sector que, juntament
amb els ponents, van analitzar els reptes i solucions que la indús-
tria haurà d’adoptar per complir el Protocol de Kioto. El conseller
de PTOP, Joaquim Nadal, i el conseller de Medi Ambient, Salvador

El Gremi visita instal·lacions industrials a Mèxic
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Gozalo Aizpiri, durant el col·loqui que va seguir a la seva intervenció.Salvador Milà va presidir l’acte de cloenda del seminari.
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E l Gremi d'Àrids de Catalunya i l’Aso-
ciación Nacional de Empresarios
Fabricantes de Áridos (ANEFA) van

signar a Barcelona el dia 9 de febrer pas-
sat un conveni que reforçarà les relacions
entre totes dues entitats. Pasqual Roca,
president del Gremi, i Francisco Javier
Andrada, president d'ANEFA van ser els
encarregats de signar aquest protocol,
que pretén estrènyer els llaços entre totes
dues associacions. 

A l'acte també hi van assistir, de part del
Gremi, Sebastià Alegre, vicepresident del
Gremi; Josep Maria Rodríguez, vicepresi-
dent del Gremi de Catalunya i president
del Gremi provincial d'Àrids de Tarragona;
Sebastià Espinet, vicepresident del Gremi
de Catalunya i president del Gremi d'Àrids
i Formigons de Lleida, i Jaume Puig, gerent
del Gremi. De part d'ANEFA, van ser pre-
sents Jaime de Sivatte i José Luis Pérez
Ahumada, vicepresidents d'ANEFA, i Rafa-

el Fernández, director general d'ANEFA. 

Amb la signatura d'aquest conveni es vol
acostar totes dues entitats per tal d'enfor-
tir la representativitat del sector extractiu.
Això comportarà lesdevenir d'una veu
única davant les administracions per tal de
poder defensar millor els interessos de la
indústria. D'aquesta manera es vol generar
un entorn que possibiliti un creixement
estable i sostingut del sector que afavorirà,
no només la indústria extractiva, sinó el
conjunt de la societat. Més concretament,
el conveni diu que totes dues entitats con-
tinuaran sent sobiranes en el seu àmbit
territorial i que, en el cas de la representa-
ció del sector dels àrids davant de tercers,
"les dues organitzacions actuaran coordi-
nadament, amb presència conjunta quan
s'estimi oportú, intercanvi d'informació i
criteris de participació". 

Aquest conveni s'emmarca en un context
en el qual la indústria extractiva té cada
cop més dificultats per desenvolupar-se
amb normalitat. Això és degut als inconve-
nients amb què es troben per part de les
Administracions Públiques, la nova legisla-
ció a nivell europeu, l'activitat mediàtica de
grups i plataformes amb interessos contra-
ris al sector i, alhora, la societat en gene-
ral, influenciada pels estereotips negatius i
la desinformació. 

El Tribunal Superior de Justícia de Cata-
lunya (TSJC) ha estimat el recurs con-
tenciós administratiu interposat per una

empresa agremiada contra l’acord relatiu a
l’ordenació de les extraccions d’àrids als aqüí-
fers del delta del Fluvià i de la Muga. D’aques-
ta forma, tal com diu la sentència, el TSJC
declara “nul de ple dret” l’acord, perquè
l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA) no té
potestat reglamentària. 

Aquest acord va ser adoptat pel Consell d’Ad-
ministració de l’ACA el 4 d’octubre de 2002.
Tant el Gremi d’Àrids com una altra empresa

del sector, també van presentar recursos con-
tra l’acord de l’ACA, però encara estan pen-
dents de resolució. 

Abans de ser aprovat l’acord, el Gremi ja va
presentar nombroses al·legacions contra l’es-
crit per denunciar la imprecisió  i la falta d’es-
tudis previs acreditatius de les mesures per
adoptar, entre altres deficiències. L’ACA va
resoldre les al·legacions amb certa imprecisió
i, malgrat que les al·legacions presentades
eren tant jurídiques com tècniques, la respos-
ta de l’ACA es va limitar a referir-se a la part
tècnica sense fer cap esment a la part jurídica.

El Gremi d'Àrids de Catalunya signa un
conveni de col·laboració amb ANEFA 

El sector guanya el
contenciós contra l’ACA

Pasqual Roca i Javier Andrada, després de signar el conveni.
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El 27 de febrer passat, a Madrid, es va cele-
brar l’Assembea General de la Federació
Espanyola d’Associacions d’Indústries
Extractives (FEDAE), de la qual el Gremi
forma part. Un dels punts més destacats de
l’acte, va ser la renovació de Julio César
Valle com a gerent de la FEDAE. D’altra
banda, el Gremi va participar en aquesta
Assemblea presentant un informe sobre les
gestions realitzades amb relació a l’aplicació
de l’IPPC a la mineria i la seva incidència en
les llicències municipals a Catalunya.

La Unió de Magatzemistes de Ferros de Catalunya i Balears va néixer l’any
1980. Actualment, la Unió agrupa 74 empreses d’arreu del territori, que es
dediquen a la distribució de productes siderúrgics en més de 100 punts de

venda. La Unió de Magatzemistes representa el 98% de les empreses d’un sector
que dóna feina directa a més de 2.100 persones i que factura uns 740 milions d’eu-
ros a l’any. 

Durant els darrers anys, la Unió ha tingut un increment d’associats, principalment a
causa de l’alça del sector de la construcció. El sector dels magatzemistes de ferro
és bastant estable i totes les previsions indiquen que es mantindrà la dinàmica que
s’ha estat desenvolupant fins ara. Els sectors proveïdors de les empreses de la Unió
de Magatzemistes de Ferros són els fabricants siderúrgics, els magatzems de dis-
tribució i els importadors, entre d’altres, mentre que entre els principals clients dels
magatzemistes pertanyen al sector de la construcció, l’automoció, l’estampació, la
caldereria, la serralleria, la línia blanca i l’estructura metàl·lica. 

Les principals qüestions que més preocupen el sector, són la morositat, la concen-
tració de proveïdors i l’excessiva dependència del sector de la construcció. També
els preocupa la saturació en la capacitat d’oferta, la forma en què es regulen les bai-
xes laborals dins del conveni del metall, atès l’elevat nivell de plantilles, la informa-
ció escassa i sovint confosa de les fàbriques i el curt termini de pagament a pro-
veïdors. 

2255  aannyyss  dd’’hhiissttòòrriiaa

La Unió de Magatzemistes va celebrar durant el mes de novembre passat els 25
anys de la seva fundació. Per aquest motiu va convocar associats, clients i proveï-
dors al seu congrés, el qual va ser clausurat per Josep Maria Rañé, conseller de Tre-
ball i Indústria, i Miquel Valls, president de la Cambra de Comerç de Barcelona.  

FEDAE celebra 
la seva Assemblea General

La Unió de Magatzemistes 
de Ferros de Catalunya i Balears

Julio César Valle va ser renovat com a gerent.
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GREMIS I ASSOCIACIONS

Jaume Puig va exposar la llei de morositat en representació
de FECOCAT, de la qual la Unió forma part, durant la cele-
bració del seu 25 aniversari.

El conseller Rañé va tancar l’acte dels 25 anys de la Unió. 

Unió de Magatzemistes de Ferros de Catalunya i Balears
C/ Aribau, 168, 1r-1a · 08036 Barcelona

Telèfon: 93 390 71 11 
magferros@lancomputer.net
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BONES PRÀCTIQUES

A lgunes de les empreses agremiades porten a terme, des de
fa algun temps, tot un seguit d’activitats per fomentar i
millorar les relacions amb el seu entorn i comunitat local.

Una de les accions que realitzen és la política de portes obertes a
la instal·lació. Principalment, les jornades de portes obertes estan
destinades a les escoles de la zona i permeten als nens i nenes
apropar-se i conèixer una mica més les activitats extractives. Però,
tot i així, no és una activitat exclusivament destinada a col·legis,
sinó que també es poden fer les pedreres accessibles a d’altres
sectors de la societat interessats en les activitats extractives. 

En el cas de les jornades de portes obertes per a escoles, un
exemple d’empresa agremiada que porta a terme aquesta política
és Amsa, SA. Des de desembre de l’any passat, ha organitzat ja
quatre visites de diferents escoles del Pla de l’Estany a la seva
pedrera de Can Riera a Palol de Revardit. Les visites estan coor-
dinades a través de l’Escola Natura de Banyoles, de la qual Amsa
és col·laboradora. Durant les visites, s’explica als estudiants tot el

procés de fabricació dels àrids, des de l’extracció fins a la tritura-
ció i la classificació corresponent. També es parla de la restaura-
ció que es du a terme i fins i tot els nens hi participen ajudant a
plantar arbres. 

Amsa ha participat també en altres projectes conjunts amb l’Es-
cola Natura, com per exemple la creació d’un joc de sobretaula
anomenat Tresquis, sobre la naturalesa i el Pla de l’Estany. Amsa
ha valorat totes aquestes experiències com a molt enriquidores i
esperen continuar treballant en aquesta direcció durant els pro-
pers anys. Tal com explica Lluís Agustí, un dels organitzadors de
les visites a la pedrera de Can Riera, “aquestes activitats són una
forma de sentir-se una mica més a prop de les generacions del
futur, així que ho recomanem a totes les empreses”.  

Altres exemples d’empreses agremiades que obren les seves
pedreres al públic, són Cansa 2001, SL o Áridos Uniland, SA. En
el cas de Cansa 2001, ja fa quatre anys que rep la visita d’esco-
les de primària a les seves instal·lacions. Pel que fa Áridos Uni-
land, la seva explotació d’Orpí (a l’Anoia) realitza des de l’any
2002 activitats d’educació i sensibilització ambiental. Coordinats

amb el centre d’educació ambiental Vella Silena, Uniland ha
desenvolupat un programa educatiu adaptat a escolars a partir
dels vuit anys que tracta sobre la compatibilitat entre l’extracció
d’àrids i la sostenibilitat ambiental.

Gràcies a aquest tipus de política es fomenta el diàleg, la coope-
ració i la consulta amb la comunitat local. No només la societat
s’acosta a la pedrera, sinó que les mateixes empreses donen un
pas que les apropa una mica més al seu entorn i els permet millo-
rar la comprensió mútua. 

Les jornades 
de portes obertes

Els alumnes del CEIP Pla de l’Ametller van ajudar a plantar arbres a la pedrera de Can Riera. 
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Aquest tipus d’activitat fomenta el diàleg i la 
cooperació amb la comunitat local

L’Escola Solc, durant la seva visita a la pedrera de Cansa 2001.
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EL PUNT (GIRONA) • 06/02/2006

RECULL DE PREMSA

EL PUNT (GIRONA) 06/02/2006 EL PUNT (GIRONA) 06/02/2006
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LA VANGUARDIA • 23/01/2006

EL PUNT (GIRONA) 06/02/2006 EL PUNT (GIRONA) 06/02/2006
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DIARI DE GIRONA • 26/01/2006

ABC (EDICION SEVILLA) • 13/01/2006
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DIARIO DE SEVILLA • 08/12/2005
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EL CORREO DE ANDALUCIA • 12/01/2006

LA OPINION DE MALAGA • 11/01/2006
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CINCO DIAS • 31/12/2005
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ENTREVISTA

El sector dels àrids fa temps que s’es-
força per fer sostenibles les seves activi-
tats. Quina és la vostra percepció de la
indústria extractiva?

Considero que la indústria extractiva és
necessària per garantir el subministra-
ment de materials, tant per a les infraes-
tructures, com per a la construcció. És
un sector important del país, relacionat
fonamentalment amb la construcció. Es
tracta d’una indústria amb un fort impac-
te ambiental pel que fa a l’emissió de
partícules, tant en la seva activitat dins
l’àrea extractiva com en el transport del
material en camions.

El govern tripartit ha obert un nou
procés d’adequació ambiental; ens
podríeu explicar com s’està desenvo-
lupant?

El Govern ja està treballant amb els pri-
mers expedients d’adequació, però és
molt aviat per poder fer una valoració
d’aquest nou procés d’adequació
ambiental.

El sector extractiu ha manifestat més
d’una vegada el neguit que suposa

aquest procés d’adequació ambiental
per a la indústria dels àrids. Creu que
les activitats extractives tindran pro-
blemes per adequar-s’hi? 

Es tracta d’un sector que, en principi, no
ha de tenir cap problema per adequar-
s’hi, perquè les mesures que marca el
nou procés són assumibles, són sosteni-
bles des d’un punt de vista econòmic i, a
més, afavoriran la reducció d’emissions
de partícules a l’atmosfera. Alguns
exemples de mesures que poden afavo-
rir tot això són el tractament de rodes o
la pavimentació de camins. 

D’altra banda, amb el procés d’adequa-
ció també es comprovarà que els pro-
jectes de restauració siguin correctes i
que, realment, la pràctica extractiva es
realitzi dins de l’àmbit que indica l’auto-
rització emesa.

Una de les demandes històriques del
sector és agilitar la tramitació de
noves llicències i la renovació dels
permisos. Quines accions està por-
tant a terme el vostre Departament a
fi de solucionar aquests problemes?

Dins de la modificació de la Llei 3/1998,
es revisaran els annexos que regulen cada
una de les activitats extractives. D’aques-
ta manera, el que es pretén és agilitzar i
simplificar la tramitació d’acord amb la
Direcció General de Mines i el Departa-
ment de Política Territorial i Obres Públi-
ques (PTOP). Aquestes accions es veu-
ran reflectides en els pròxims mesos i,
sobretot, en la futura Llei de mines que el
Govern ha començat a preparar.

Fa un temps es va parlar de la possible
creació, dintre de la Ponència Ambien-
tal, d’una subponència específica per a
explotacions i graveres a fi d’agilitar els
tràmits de les explotacions de més
curta durada. En quin punt està la cre-
ació d’aquesta subponència?

La subponència està formada per perso-
nal tècnic dels tres departaments del
Govern que tenen competències sobre
aquesta activitat, que són: el Departa-
ment de Medi Ambient i Habitatge, el
Departament de Política Territorial i
Obres Públiques i el Departament de
Treball i Indústria). La subponència ja ha
començat a treballar amb tots els expe-
dients d’adequació ambiental que s’han
rebut.

MMaarriiaa  CCoommeellllaass,,  
Directora General de 
Qualitat Ambiental

“La indústria extractiva és
necessària per garantir 
el subministrament de 

materials, tant per a les 
infraestructures, 

com per a la construcció”

“Les mesures que marca el nou
procés són assumibles”

“La subponència específica per a explotacions 
i graveres creada dintre de la Ponència Ambiental 

ja ha començat a treballar amb tots 
els expedients d’adequació ambiental que s’han rebut”

“El sector extractiu 
no ha de tenir 
cap problema per 
adequar-se”
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